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Abstract

This thesis deals with the provision of multi-user interfaces for computer-supported
cooperative work. Ourfocus is on shared window Systems. Firsüy, suchSystemsallow
existing single-user applicationsto be viewed and interacted with on multiple users'
Workstations simultaneously, and secondly, they provide features that simplify the
task of constructing multi-user applications.The two approachesare referred to as

collaboration transparency and collaboration awareness, respectively.

Ourwork Starts wim establishinga context for windowSystems in the field of cooper¬
ative workand motivates the ideas behindshared window Systems. We lay down the
fundamentalrequirements to shared window Systemsand discuss architecturalissues.
Based on these foundations, we discuss the design and implementationof a shared
window Systemthatis based on the X Window System.

Our shared window System follows a distributedapproach. Each Workstation taking
part in the shared window System needs to run an agent. These agents support a pro-
prietary extension to the X protocol, which provides the functionality for Controlling
the behaviourof the shared windowSystem. The System does not support any specific
admission or floor control policy. Instead, it offers a set of essentialmechanisms, on

top of which various policies can be constructed. This allows a wide ränge of cooper¬
ative styles tobe supported.

The shared window Systemwas used as a building blockin the desktopconferencing
System "JVTOS" (Joint Viewing and Tele-Operation Service). Beyond application
sharing capabilities, JVTOS provides a telepointing facility for gesturing purposes
and a picturephone that allows the participantsto communicate audiovisually with
each other.

Our System is not restricted to sharing collaboration-transparent applications. We
found a way to overcome the limitations of collaboration transparency in traditional
shared window Systemsand also provide support for the constniction of collabora-
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tion-aware applications.This is illustrated by two sample applications that were de-

velopedusing the Motif user interfacetoolkit in conjunction with the shared window
System.

Our work Shows that it is feasible to build a shared window System that has a distrib-
uted architecture,is policy-free,and is even capable ofsupporting collaboration-trans-

parent as well as collaboration-aware applications in parallel. In parücular, the fact
that our shared windowSystem Supports both collaboration transparency and collabo¬
ration awarenessmakes our approachunique.



Kurzfassung

Die vorliegende Dissertation geht auf die Bereitstellung von kooperativen Mehr¬
benutzer-Schnittstellen ein. Dabei stehen sogenannte"Shared Window Systems" im
Zentrum des Interesses. Einerseitserlauben solche Systeme das gleichzeitigeBetrach¬
ten und Bedienen bestehender Einbenutzer-Anwendungen,andererseits vereinfachen
sie auch die Herstellung von eigentlichen Mehrbenutzer-Anwendungen. Diese beiden
Klassenvon Anwendungenwerden auch als "kollaborationstransparent" bzw. "kolla-
borationsbewusst" charakterisiert.

Zunächst erläutern wir die Bedeutung von Fenstersystemen für das Gebiet
"Computer-Supported Cooperative Work" (CSCW) und motivieren die Ideen, die
hinterden SharedWindow Systems stecken.Wir stellen einen Satz grundlegenderAn¬
forderungenan solche Systeme auf, und wir diskutieren verschiedene Architektur¬
aspekte. Mit den daraus gewonnenen Erkenntnissen haben wir ein aufdem XWindow
System aufsetzendes SharedWindow System entworfenund implementiert.

Unser Shared Window System verfolgt einen verteilten Ansatz. Auf jeder Arbeits¬
station, die am SharedWindow System teilnimmt, wird ein Agent ausgeführt. Diese
Agenten unterstützen eine Erweiterungdes X-Protokolls, mit welcher das Verhalten
des Shared Window Systems beeinflusst werden kann. Das System gibt keine
bestimmten Strategien für die "Admission Control" bzw. für die "FloorControl" vor,
sondern stellt stattdessen einen Satz essentieller Mechanismenzur Verfügung.Mit
diesen Mechanismenkönnen dann verschiedene Strategien realisiert werden, so dass
das System eine Vielzahl von Kooperationsarten unterstützen kann.

Das Shared Window System wurde als Baustein für das Konferenzsystem "JVTOS"
(Joint Viewing and Tele-Operation Service) verwendet. Nebst der gemeinschaftlichen
Benutzung von Anwendungen bietet JVTOS ein Telepointing-Werkzeugund ein
"Picturephone" an. Mit Telepointem können die Konferenzteilnehmerauf Objekte
innerhalb gemeinschaftlicher Anwendungen zeigen, während das Picturephone es

ihnen ermöglicht, audiovisuell miteinander zu kommunizieren.
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Unser System ist nicht nur für kollaborationstransparente Anwendungeneinsetzbar,
denn es geht über die Beschränkungen hinaus, welche den SharedWindow Systems
bisher gegeben waren. Unser System unterstütztauch die Konstruktion von kollabora-
tionsbewussten Anwendungen,was wir anhand von zwei Beispielen illustrieren.
DieseAnwendungenwurden mitdem Motif-Toolkit und unter Zuhilfenahme unseres

SharedWindow Systems entwickelt.

Unsere Arbeit zeigt die Machbarkeit eines verteilten Shared Window Systems,
welcheskeine bestimmten Strategien vorgibt und auch in der Lage ist, sowohl kolla¬
borationstransparente als auch kollaborationsbewusste Anwendungengleichzeitigzu
unterstützen.Ein vergleichbarer Ansatz, der beide Anwendungsklassen unterstützt, ist
uns nicht bekannt.


